91/27/2915 45152 7177857244

s Ay Rrmay  Vo—
\.

200" d "THLOL

COMMONWEALTH,OF
PENNSYLVANIA

COUNTY OF:CLINTON .
Magistenrial Distict Number; 25-3-01

PA ATTORNEY GENERAL

PAGE a1/e1

POLICE GRIMINAL COMPLAINT
. COMMONWEALTH OF PENNSYLVANIA

CR-{B~{S 18115 .

D! Han, JOSEPH L. SANDERS 11X L) e (NAME and ADDRESS):
Address; 217 N. JAY ST., LOCK HAVEN PA bk WATTMAN -
17745 i Middie Neme n.
Telephane: (570)393~1086 e '. IR B 259 FOURTH ST, BEAVER PA 15009
. . 'h.'-:.,» Nacwmcnﬁaw .
| [ 1-Falony Ful ¥ {1 S-Misdemaanar Survcimding Slates [ Distance;
2 2-Felony Lid. " [ B-Misdrmegnot No Bxmdition
[ 2-Fetony Sunounding States [ AMisderhaenct Ftﬂf LY [ &Misdemeanst Pentling .
1 4-Fejony Na B, £ B-Mrldemaqnor l.im!ma Fih - [ FMisdemaanor andfng Bxtrasition Dintenm,
IS RN axh Lab Services?
Doclet Numbor Uata Filod Raqvé YE; e

- sn\r (Sendy) D BLU {Blus)

CRY (Gray) D RED (qu?}\ubn 3 .

GENDER pos 08/03/1949 | ro ‘ | anatpen /[ f _Lﬁo-nefendamfﬂ) [
& Mala Firet Nama oL ) Middio Name Lant Naras Gan.
] Fermale |

L’ﬁ‘d\:c Naih Ameriean Tt Uninown

ETHNIGITY

2] R0 (Brown)

Fingarprint Clzsalfication:

HAIR COLOR
. : Ook@asy  CIONG mﬁm), Dwanty (Do unusaly I Paek (Piky

Dm.nwmmmwenirr WL . L

EYE COLOR I:Jm.mm-dp Dau.: @ue) <", B BRQ (@rewrl) ) GRN [Graon) ] oRY (@ray)
Owzpesy . 10 M_Aﬁmsroma [} ANK (@K _ DIty paiteniores) L3500k ko)

Priver Livorse | srato PA u 207(139 : lfgg_p,lm 0B/04/2016 WEIGHT (flis)

BNA YES QZNO DNA !pﬂ A e .

FBI Numbar - __L IR [ unumunner_[ Ft. MEIGHT In,

Defendant Fingerprinted | [ YEB B T l

ST W | e y '
0 Ragln!r&ﬁntr 3 ’ Gamm'l\(fh . E Seh&ql

"G, NCIG Vah, Codb Féy.

i ._ - fnd. Voh. BAme
VN Yair Wodel 50 Gotor ”l‘:’l“‘_.

(1'he Fitornay for tha Commonweaaith may require ma:tué wfd;\tatm. e
1o fiing. See PaR.Crim.P, 607), . >

Lt

(M of the ftlomey for mn_commanmlﬁ\)

SA Kyia ILL,:}.&C

PSP BADGE # 10280/6615 FB
(PEP/MPOETC -Autighed Af

10 Numbay &

“‘“Euwn

do hereby state: (chack appropriata box) .~ . &;w'
1. | attuses the above named defendant Wﬁo N ea at tha addreas aat forth abova
11 ateuse the defendant whose name |s L dvm to me butwha is desaribed as

LSRN \l" R

-of PA STATE pogcegg -l PAPSPSDOO |
dantlfy Department &f Agancy Represanied and Palticil; Ehmian) !caAgencyn Number)

‘m JAN 2 8 2015

JUSTIGE 75-3-03

tharefore designated ma John Doe or Jahe Dos:

[0 | asouse the defendant whose nameé énd popular dqslgnatlon or hickname are unknown 10 me and whom | have
with vioiating the panel lawa of the Oommon\fiedlfh_of Pennsylvanla at EOIJI LOCK HAVEN cIy

in CLINTON County

18]

AOPC 432A — Rev. 12/14

ANt X

Page 1af .

GE:H¥T  470Z-LZ-NYD




v

@ POLICE CRIMINAL COMPLAINT

Docket Number:

CA-1R-15

Date Filed:

/2315

OTN/LiveScan Number

T {5598 -4

Complaint/incident Number

F04-0440825

Deafendant Name

Flrst:
LOYD

Middle:
WAITMAN

Last:

GROVES

The acts committed by the accused are described below with each Act of Assembly or statute allegedly violated, if

appropriate. When there is more than one offense, each offe
{Set forth a brief summary of the facts sufficiont to advise the defendant of

nse should be numbered chronologically. :
the nature of the offense(s) charged. A citation to the statute{s) aliegediy

violated, without more, Is not sufficient. In a summary case, you must cite the specific sectlon{s) and subsection{s) of the statute{s} or ordinance(s)
* allagedly violated. The age of the vietim at the time of the offense may be Included if known. in additlon, soclal security numbers and financlal information
{e.g. PINs) should not be listed. If the identity of an account must be established, list only the last four diglts. 204 PA.Cods §§ 213.1=-213.7)

Inchoate | [T Attempt [ Solicitation [J Conspiracy
Offense 18901 A 18902 A 18903
R [1  [2502 A TITLE8, |1 |fucoes| 01A
lLead?  Ofense# Saction Subsection PA Stalule (Title) __Counts - GGrade NCIC Offense Gode UCR/NIBRS Code
PennDOT Data Aceldent '
(if applicablé) Number L] interstate [ Safety Zone {1 Work Zone

Statute Description (include the name of statute or ordinance): Murder of the 1% Degree

Acts of the accused associated with this Offense: In That on or above sald date, The DEFENDANT did cornmit an intentional Killing. To Wit:
“The DEFENDANT did Intentionally kill Katherine HECKEL on or about July 15, 1991,

[Td Conspiracy

Inchoate | [ Attempt [} Solicitation
Offense 18901 A 18802 A 18903 .
0|2 2502 . C [TTLE 18 1 Fl O1A
Lead? Offense# Sectlon Subsection PA Staiufe (Title) Counts Grade NGCIC Offense Code UCR/NIBRS Code
PennDOT Data Accident )
(if applicable) ~ 'Number _ O Interstate [ safety Zone ] Work Zone

Statute Description (Include the name of statute or ordinance). Murder of the 3rd Degree

Acts-of the accused associated with this Offense: In that on or above sald state, The defendant did
1n the 3% degree. To wit: The DEFENDANT did kill Katherine HECKEL on or about July 15, 1991

commit murder, which constitues a murder

inchoate | [] Attempt [] sollcitation .0 conspiracy
Offense 18 901 A 18902 A 18 803
t .
Lead? ' Offenses Section Subsection PA Statute (Tille) Counts Grade NCIC Offense Code UCR/NIBRS Code
PennDOT Data Accident
(if applicable) Number , [J Interstate [ safety Zone ] Work Zone
Statute Description (include the name of statute or ordinance):
Acts of the accused assoclated with this Offense:
AOPC 4124 ~ Rev, 12/14 - " pagel of 3




% POLICE CRIMINAL COMPLAINT

ocket Number: Date Filed: 0TNILive§_¢T:-_a_n Number  Complaintiincident Number
1815 L2315 | T 598 -4 F04-0440825

Defendant Nam First: Middie: Last: :
oren ® |ovo WAITMAN GROVES _

2.1 ask that a warrant of arrest or a summons be issued and that the defendant be required to answer the charges | have
made. : :

3. [ verify that the facts set forth in this complaint are true and correct to the best of my knowledge or information and belief.
This verification is made subject to the penaities of Section 4904 of the Crimes Code (18 Pa.C.S. § 4904) relating to
unsworn falsification to authorities. '

4. This complaint consists of the preceding page(s) numbered _'_ through E

The acts committed by the accused, as listed and hereafter, were against the peace and dignity of the Commonwealth
of Pennsylvania and were contrary to the Act(s) of the Assembly, or In violation of the statutes cited.

{Before a warrant of arrest can be issued, an affidavit of probable cause must be completed, sworn to before the
" issuing authority, and attached.) ﬁ’& ) ! ﬁa »

TPR. mieAEL 3. HUTSON

Tre. Coerns A, Confer ovlzelis - 5 _ ‘
SA ke MowaZ (Date) C)/ (Signature bf Afflant)
AND NOW, on this date ’ | certify that the complain -has been properly completed and vériﬁed'.

NI o 98" 2015
An affidavit of probable cause must be cotpleted before a warrant can be issued.

25 -I -0

{Magisterial District Court Number)

"o
'''''''

AOPC 4125 — Rev. 12/14 " Page 3of3




POLICE CRIMINAL COMPLAINT

(?ocket Number: Date Filed: OTN/LiveScan N mbe‘r: Complaint/incident Numbar
8- A T leI559B~ F04-0440825

. rst: Middle: - Last:
Defendant Name: Loyd : Waitman ~ | GROVES

AFFIDAVIT of PROBABLE CAUSE

This affidavit contains information concerning the investigation into the July 15th, 1991 disappearance and
murder of Katherine Dolan Heckel that took place in Clinton County, Pennsylvania. The investigation involves
the efforts and resources of various entities to include the Pennsylvania State Police, the Federal Bureau of
investigation and the Pennsylvania Office of Attorney General. This document's intent is to establish probable
cause that Loyd Waitman Groves is responsible for the death of Katherine Dolan Heckel. The information
contained herein is not a complete listing of all the facts pertinent to the investigation, only those facts
necessary to establish probable cause of Mr. Grove’s involvement In the crime.

The affiants for this matter are Troopers Curtis A. Confer, Michael J. Hutson of the Pennsylvania State
Police and Special Agent Kyle D. Moore of the Federal Bureau of (nvestigation. '

Tpr. Confer has been a member of the Pennsyivania State Police since 2005. From 2005 to 2013 he was
assigned to various patrol units throughout the Commonwealth where he investigated a variety of criminal
matters. From 2013 to the present he has been assigned as a criminal investigator to the Crime Unit of the
Troop F Lamar Station in Clinton County. B S ‘ '

Tpr. Hutson has been a member of the Pennsylvania State Police since 1992. From 1892 through 1998 he
was a uniforrned Trooper assigned to various patro! units throughout Central Pennsylvania. ih December of
1998 he was assigned to the Troop F Vice/Narcotics Unit, a position held until March of 2007. His duties in
the Vice/Narcotics Unit were to investigate drug, gambling and prostitution violations throughout North Central
Pennsylvania; this assignment also included being deputized by the FBI to investigate violations of Titles 18
and 21 of the United States Code. in March of 2007 Tpr. Hutson was assigned to the State Police's Bureau of
Criminal Investigation and placed on FBI Philadelphia’s Joint Terrorism Task Force (JTTF) where his . .
responsibilities were to conduct investigations related to matters of National Security. In February of 2008 the
FBI assigned him to the Counterterrorism Division at FBI-Headquarters in Washington, DG where he ,
functioned as a supervisor with program management responsibilities for international terrorism investigations
in the Philadelphia Field Office. In February of 2011 Tpr. Hutson returned to the JTTF within the Philadelphia
Field Office, Williamsport Resident Agency. ' ' '

1, TPR. CURTIS CONFER TPR. Michael HUTSON and S. A, Kyle MOORE, BEING DULY SWORN ACCORDING

7O THE LAW, DEPOSE AND SAY THAT THE FACTS SET FORTH IN THE FOREGOING AFFIDAVIT ARE TRUE AN
CORRECT TO THE BEST OF MY KNOWLEDGE, ]NFORMAT!(_)N AND BELIEF. § ~ [ —
| fooes G 4 LY Spn Mo -

e

g ‘_.'}s::..—k—q——?uaod@ignature of Affiant}
A L :

Sworn to me and subscribed before me this oﬁ’ 7 , 5@-»2!: : 3?5 ' 0/ S
. ) L

//ﬂf’//( Date - [W P Mag:steﬁa[ ,.. A &3

77 ;

My commission expires first Monday of J nhuary, = '

iE’age‘-:{‘ o\; 2

AOPC 411C - Rev. 0710




POLICE CRIMINAL COMPLAINT
AFFIDAVIT CONTINUATION PAGE

Docket Number: Date Filed: OTNILiveS Su mbe Complaint/incident Number
CR-1&-1s f li‘&ﬁb é l{ F04-0440825
Defendant Name: | /o6 Middle: | Last:

efendant Name: Loyd Waitman GROVES

AFFIDAVIT of PROBABLE CAUSE CONTINUATION

S. A. Kyle D. Moore is a Special Agent of the Federal Bureau of Investigation and has been so employed for
five (5) years. S. A. Moore is currently assigned to the Philadelphia Division, Williamsport Resident Agency
and has received training in the investigation of both counterterrorism and criminal matters. He has a Juris
Doctorate from Syracuse University and has been a licensed attorney in the State of Washington since 2003.
From 2003 to 2009 he was a deputy prosecuting attorney in the State of Washington with experience in the
proesecution of criminal offenses for both adult and juvenile offenders.

The listed affiants are empowered by law to investigate and make arrests for various state. and federal
statutes. As a result of their training and experience, the affiants have investigated, assisted with and/or
overseen the investigation of hundreds of criminal violations which have resulted in the successful prosecution
of offenders. These investigations have involved the preparation and execution of both search and arrest
warrants as well as functioning in an undercover capacity.

The attached presentment is incorporated in its entirety to this crlminal complaint; please see the attached
document to supplement a finding of probable cause..

T CU: ‘ Y 3. M//Zﬁ
/ ' {Signature of Afflant) -
. Mopa=

AOPC 411C - Rev, 07110 Page 2 of Z
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- LINTRODUCTION
We, the members of the of the Thirty-Sixth Stat_cw’ids Investigating Grand Jury, having
received and reviewed evidence regerding éllegations of violations of the Pennsylvavia Crimes Code
and related Jaws occurring in Clinton Couﬁty, Pennsylvania, pursuant to Notice of Submission of
Invesﬁgation | No., 49, do hereby make the following findings of fact, conclusions, and

recommendation of charges.

1L FINDINGS OF FACT .

The instant investigation was opened on November 22, 2013, following contact by fhe
Pennsyfvania State Police (PSP) with the Pepnsylvania Office of Attorney Geﬁeral after the matter
was referred to the Office of Attorney General for investigation and possible prosecution by the
District Attorney of Clinton County pursuani to 71 P.8.§732-205(=)(3). The investigation concerned
the unexplained disappearance of Katherine Heckel from Lock Haven, Clinton County, in 1991.
Troopers Curtis Confer and Michas] }Ilutéon of PSP é;nd Special Agent Kyle Moore of the Federal
Bureat'x of Investigétion undertook a renewed iﬁvesﬁgaﬁon into Heckel’s disappearance.

In February 2014, the matter was submitted to the Grand Jury under Notice Number 49, The
Grand Jury heard from numerous ‘i"act wiinesses, law enforcement officials, investigative and
scientific experts, and family and friends of Heckel herself. The Grand Juty reviewed extensive
documentary evidence including photographs, correspondence, ‘invesﬁgative reports, the resu_lts of
iaboratory and scientific analysis, and exhibits that depict physical evidence.

Tt is our conclusion that probable cause exists fo believe that I{aihexine Heckel wag the vietim
of criminal homicide and that she was mutdered in 1991 by 2 man hﬂmed Loyd Groves. An

explanation of the evidence supporting each clement of the crime of criminal homicide, our

£k
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particular findings of fact, and our recommendation of the charges of Murder in the First and Third

Degrees against-Loyd Groves follows.

KATHERINE HECKEY,

Katherine Hecekel grew up and spent her life in Locic Haven, :graduaﬁng from Lock Haven
High School in 1969. .‘Thereafter, Kathexine,. known as Kathy to friends and ;:‘amily, took. a job
working at Intematioﬁal Paper, which at that time oﬁerated a latge manufacturing facility in Lﬁck'
Hz.wen. In June 1972, Kathy met John Heckel, a non-commissioned officer in the United State.s
'Army who eventually rose to the rank of Command Sergeant Major.

John and Kat_ﬁy fell in love and were married on June 16, 1973. They had two children,
Alicia and John. Without exception, evafy witness who has testified before tﬁis Grand Jury who was
in a position to know described Kathy asa devoted and Joving mothes.

Atthe Iﬁtemational Paper plant, Kathy was a diligent and well-liked employee. She worked
in the buman resoutces division of the plant and supported the efforts of its xaany departments. The
Grand Jury heard from rﬁahy co-workers of Kathy’s from that time who all described her as hard
working and, impor.tanﬂy for present purposes, punt;lual. |

" Loyd Groves also workéd at International Paper in Lock Haven in 1991, An industrial
hygienist, Groves was responslible in part for the ongoing asbestos abatement eﬂ‘oﬁs underway at the
plent, His work brought him into contact with exmployees from vatious &cpartmants. The testimony |
of his co-workers gives a clear impression of Groves as quiet, ‘diligent, and perhaps compulsive in
managing and recording the minutiae of his day to day life. |

In the summer of 1991, Kathy and Groves began a romantic relationship. The Heckel and

Groves children were friends, and this association-brought Kathy and Groves into contact, Their’

1
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children continued to socialize throughout the period of the rbmantig relationship and Grcvc's; often
would drive the children tb activities at the local YMCA in his large van.

As the summer Qf 1991 wore on, Kathy wanted to end her relationship with Groves. Groves
dici not take this well, and the Grand Jury has heard through other witnesses of the a.nxictf and fear'
that Kathy expressed abouit frying to get fres of Groves. With the setiled purpose and obsessive
mannet which he brought to his wo;k, M. Groves resolved that Kathy éhould not leave himn.

. The matter came to a hcad on July 15, 1991, when Loyd Groves murd:ered Katherine Heckel
because she was .through with him'xomanticaily. After the ldlling, he disposed of her body in a
)manncr that caused it never to Abe found. That Groves disposed of or concealed Kathy’s body in such
a way that law enforcement was never able to locate or identify it should not prevent Groves®

prosecution for the murder that we find there is probable cause to believe he committed.” A careful

review of the direct and circumstantial evidence supporting this conclusion follows.

JULY15,1991 |

On .Ju]y 15, 1991, Kathy went to work at International Paper as she always did. She could

have had no way of knowing that, after mid-day, she would never be seen .&ilive agajn. She made no

preparations or plans to lea"lc for any length of time. In fact, she had plans for that evening aﬁd was

\looking forward to other events in the near fuure, Most importantly, every witness who testified

before the Grand .Tury;who. knew Kathy at all agreed she would never leave her children. This fact,

coupled with thelabmptx;ess and totality of lig: disappearance, must arouse trore than suspicion of
foul play in any thoughtful observer.

* Kathy went about ‘11 er duties as normal that momihg, but had a fight with Groves mid-

morning, loud and tiotous enough that fellow employees remember details of it decades later.
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Charles Saiers, a quality impfovement program manager at International Paper testified that
his office was just in fro.nt of -Groves’ office at the plavf. The moming of Kathy’s disappearance,
Saiers was meetiﬁg in the conference room adjacent to his office with a tour group that was coming
through the mill.. Kathy would sometimes come i‘n with coffee and donuts for such meeﬁngs and she
did that on this particular moming. After Kathylcame in, Groves pursued her, disrupting the meeting
by opénix;g the door on one side-of the room and slamming it behind him. Then, after Kathy had left
through the opposiﬁe door, vaés stormed out after ber, slamming the second door as well. This
was a Jarge meeting of seventeen or so employees, and the sight of Groves pﬁrsuing Kathy through
that meeting, followed by an audible argument between the two, was very unusual; and stuck in
sveryone's mind.! |

Carol Smith, another co-worker of Katlay,- testified that she saw Kathy that morning. They
shared office space and Smith became friends wi,th Kathy. According to Smith, Kathy waé avery
outgoing, sociable person. Smith recalled hearing Kathy talking on-the phone to Kathy’s sister-in- |
law about whether she might be ableto botrow a dress for an upcoming formal event.she would be
attending with her husband, The Junch hour Mved and, as was her custom, Kathy left to go to .
hinch. Smith r;called that Kathy had some errands to run and some things to tal;:e care of for her
children, Witnesses observed a visibly angry Groves leaving the samé ﬁmc.

Kaﬂxy never came back from lunch and no one would‘ ever see her again. Smithﬁstiﬂed that
it was very unusual for Kathy to be even a little bit late renﬁhing from lunch, and Smith became

concerned. According to Smith, “[Kathy] would not come back from lunch ten minutes fate and not

- 1 Sajers remembered it too hecause he had been uncomforisble around Mr. Groves ever since an
incident when the two traveled to New Jersey together on business. Mr. Groves proposed that they
go jopging after dark. When Me. Saiers expressed misgivings about whether it was safe to run at that
hous, Groves showed him a pistol he proposed to go jogging while carrying and told Saiers “We

4
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call” After a liftle more time passed and Kathy still did not retwrn, Smith became sufficiently

worried that she went to her supervisor, Bob Hennegan, and told him. that this was out of character

for her not to call and that she was wortied. Smith went to the parking lot to see if she could locate ’

Kathy’s car. She testified, “I looked to sce if I could see her car or to see where she might be. Of
course, we didn’t have cell phones back then. I'was concerned because I couldnot believe she would
not come back and not call and tell us why.” Smith alsp looked for Groves® van because her
“instinct” was that “Loyd could have done something to Kathy.” She continued to look for Kathy or
her vehicle throughout the day. She did not see Groves® van or Groves himself that afternoon.

After she finished her shiﬁ, .‘Ismith went home and received a call from Kathy's children
saying their mother had not yet come home. She recalled this was around 4 or 5 p.m. Smith changed
clothes and went £o the Heckel home to look after the kids and suggested to them they call their
grandparents because it was éo wpusual that their mother had not yet come home, Joln Heckel, as
other fact witnesses comroborated, was away on militaty duty thé day Kathy disappeared. The
children called their grandparents, who came to care for them and Smith left at that point.

Smith did see Groves the next day. She testified that “hé appeared terrified. His demeanor
wag one of calm and cool end collected all the time. Imeén, you never saw him emotional or raising.
his voice or out of sorte. He was just very calm and cool. As ] was looking out from the human
resources office; I saw him against the wall and he just had this terrified-1 don’t know how else to

explain it, just this look on his face of a wild temrified look like he was very shaken.” This look about

Groves was not, to Smith’s mind, consistent with being distraught over Kathy’s disappearance. He

" was notupset in the way many people were the next day as word Kathy bad not come home spread,

but rather looked “terrified, and frantic.”

aren’t going to be bothered.” Something about it made Ssiers nervous and he declined to go at all.

3
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The Grand Jury heard froh: other wimesses who were concerned as July 15 wore on ;chat no
one could find i{athy. Dennis Taylor had plans with Kathy that evening. Taylor and Kathy were
childhood friends who reconnected at a 1991 wcdding at which they were both guests. Kathy had
offered to help Taylor explore cmploment qpportulﬂt:ies- and the two rekindled their friendship,
which evolved into a brief romantic relationship in the sunmer 0f1991. Diting the time leading up
to July 15, Kathy had brdu'ght the subject of Loyd Groves up to Taylor “about tﬁe third or f;Jurtlx time
we };ad lunch or bad conversations that she had had an affair with him. She now broke it off and it
was causing her a lot of consternation becanse he wasn’t willing to give up. He was treating it véry
badly, stalking her, saying things to her, very lgwd—l; on obe occasion, he wrc;te a card that he had
given her. It was very graphic on what kind of sexual things that he would do Wif.l’t her and wanted to
do with her. And on different occasions, she seid that she was actually scared because he was,
following her on numerous oceagions.” Indeed, on at Jeast ong occasion, Kathy believed that Grove;s'
had followed her and Taylor to é local ballpark where they were meeting. I(ﬁthy “said it was him
[Loyd Groves] and he acnially~foliowed Dennis up the highway [away from the ballpark].”

Téylor and Kathy had sexual relations on Friday, July 12. He called her on the following
morning and they made plans to meet at the Twin Kiss near Sayers Dam the e;rcniﬁg of the day she
disappeated. Taylor received a message around 11:30 A.M. on July 15 from Kathy, who sounded
disturbed. I;aylor was in the middle of a work assignoent and took the call from Kzlnhy only long
enough to explain that he would have tb call her back in 10 or 15 mixﬁutes._ He could.te.ll ‘she was
upset He testified “there was somet]:ung wrong and I never had a phone call 11ke that with her
before.” When Taylor tried to calI her back she had already left for lunch. He continued to try
calling ber throughout the day, expecting o find her having retumed, and was told she had not come

back. He left work and played golf with some friends at the Nittany‘Couhty' Club. Taylor had an
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appointment later that day and cm‘ne home frorﬁ playing golf, showered, and kept the appointment, |
Taylor continued to try and call Kathy at the pianx 1o no avail. Ult:mately, Taylor called her
“house and was told by her daughter she was not there either. Taylor went to his next work
appoiniment, called two more times getting the same answer, and then waited at the Twin Kiss,
where be had arranged to meet Kathy earlier in the week. He stayed there until 10:00 pm and Kathy
never appéared. The next morming, Taylor called Kathy’s residence and spoke with her‘mother,
'Margaret Dolan. He continved to cal} the house periodicelly in the hape of reaching Kathy. Taylor
drove to Hannah Park, where he recalled Kathy had told him Groves wanted to meet the night before,
and did‘not find her car there. Taylor again called Kathy’s house anﬁ sﬁoke with her mother and
asked whether or not the police had been notified, to which Margaret xeplied that they had been.
Fin#ll.y, Taylor himself called PSP aﬁd drove to the Lamar barracks to offer whatever information he
could: Taylot had never heard 'Kathy in such a fearful state of mind as she was when sﬁc called the
day she disappearéﬁ. “That was adifferent Kathy Heckel.”
| Based on the evidence presented, and having had the opportunity to observe Dennis Taylor
) dun‘ng his live testimony, this _Grand' Jury does not believe that he was juvolved in Kathy's
' diéappearance. |
Of course, Kathy’s faniily also was worried on the evening of July 15 when Kathy could not
be found, Margaret Dolaﬁ, K.atherine’s mother, testified that she spoke to her daughter every day and
they had meals together, and Margaret helpecl her daughter with childoare. It was }[ yz{ unusual for
Kathy to be gone without letting someone know and “if she [Kathy] had 10 go ani'where anytinoe
when John was away, she would call so [ would know She would tell me because of the children.”
Dolan added, “In fac.t that day [Tuly 15 1991], the last day t'hat I talked to her, they had plans, The

children had plans to do something” She recalled -Taylor calling the evening of Kathy's

ol
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disappearance but was too u[;set to speak with him,

As did every other witness, Khﬁay’s mother emphasized that there was no possibility
whatsoever Katherine had sin‘aply left bn her own. Dolan had no reason {o be_lieve, and nothing had
oceurred since 1991 that would indicate, that Kathy was still alive. Kathy’s mother testified, “There
is no way in this world she would have left those kids.”

Cynthia'Dolan,kathcrine’s sister, also testified. She was ten years Kathy’s junios, the two
were very close. She saw her sister for the ast time four to five days prior to her disappearance and
said Kathy was “very happy™ that day. Kathy gave no impression of someo.ne .pr_eparing to Jeave and
she was “so very closs to the children. Little John was nine yearé old and he was attached to her hip
and alwa;rs with her. She would qut nevélj, pever leave the children. She was not that kind of
mother.”

Kristina Akeley worked a3 an environmental consultant at International Paper in 1991.
Akeley’s mother, Carol. Smith, whose testimony appears above, was Kathy’s best friend.  She
testified that “{Kathy] was my mom’s best friend, I knew her kids, I knew her husbaﬁd, knew hér
from working the;e as well.” Akeley worked for Gréves at International Paper, serving s a liaison
batweep, Intemmational Paper and the asbestos abatement contractors who worked at the piant fo
ensure compliance with cnfironmental and other regulations. She worked with Groves on a daﬂy
basis. The asbestos abatement project occurring at the International Pape;- mil} wés extensivé and
brought Akeley and Groves into frequent contact. Groves was a conscientious cmplo.ycc who had no
problems with absenteeism or substance abuse,' or any other issue that interfered with his
perfonnancc She dcscnbed him a3 “quiet, very reserved, didn’t say more then necessary.” She
ﬂmught he was good at his job. She played volleyball with Groves in a 1eague on the paper mill’s

team. She recalls July 15 particularly. She was looking for Gtoves that day to discuss a work matter.
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She went to his office and did pot find him. She testiﬁgd, “I could always ﬁ.tllld him {G.rovcs]f Andl
had diffioulty finding him that day. 1had alog. Tused tokeepalog. Ihad to write down what I was
doing all the time and keep it for my company. So once now or once say every half hour or once
every two hours, I always wrote down what I was doing so I that I know o;'x that day I couldn’t find
him and I know that I'wrote down that I was having dif!:iculty‘ finding him.” She ‘fin;ﬂly saw Groves
at the mill in the late afternoon. |

e KSR
Akeley/he received an unusual phove call from Groves a few days after Kathy disappeared.
“[Groves] caﬂed me at the mill and said, fthey think ] did it.” And 1 didn;t know what he was talking
ahout at that point and I told ray mother about it. And she said, I think we should let sorneone know
" that he called you and said that and 1 did.” It was upusual fox Groves to call her to discuss anything

other than asbestos. Akeley recalled observing on the evening of the day Kathy disappeared that

Groves’ office door was open and his light was still on, which was uncharacteristic of him. She

recalls finally seeing him late in the day in the basement near the flammable liquids cabinetto which.
he had access as an industrial hygienist. He did not at any time exhibit any cognitive or memoxy: -

issues that would prevent him from recalling recent evénts ot interfere with his short-term memory.

Julie Brennan, énother coworkf_ar of Kathy and Groves, testified that her officé was across fhe

_hall ﬁo_m Kathy's and.that they were in contact on a daily basis. She described .Kathy-'as
’conscientious, fun loving, always with a smile on ‘.lier face, and easy to talk to. Eﬁployees
“gravitated” to Katlyy and felt comfortable talking with Kathy, which made her a good human
resoﬁées representative.  Kathy wasj always punctual s‘md' did not‘have any problem with

absenteeism, Brennan also knew Groves as a coworker at the rmill. .She saw him on a daily basis as

well. She described him as “very exact” in his work and intelligent, serions, and not sloppy or

careless. Brennan remembered a particular encounter she had with Groves. On an occasion when

ear




p1/28/2015 11:54 7177057246 PA_ATTORNEY. GENERAL _ PAGE 12/30

e fe e

oy PR EP ey P Iw e et B 1 R e S L ALY XY el b n ] i AL B et o

‘she and Groves were traveling 1o an area slementary school to give an educational presentation on

making paper, while traveling together in Groves’ vehicle, Groves said “I need to talk to you about
sm.nething when we are done...” Breppan recalled responding that was all right. Groves thendrove
her “into a-woodsd area” and said “let’s go fbx_— a walk.” Groves led Brennan into a field and said to
her, “You know I am happily with my wife, I love my family, but I n-eed something more. And he
said, ] zeally like you, would you be interested in having an'affair.”” Brennan testified, “I was kind of
shocked” and said “thanks but no thanks.” "They returned fo the car and Groves drove them back to
town without further incident.

Brennan was at the mill o'n Tuly 15, 1991. She found it unusual for Kathy to not xreturm ﬁom
Junch in a timely manner and she, as other employees were, was concemed. In fhe days after July 15,
as police began their initial investigation into Kathy’s disappearance avd identified Groves as a

suspect, she was asked by mill managemcnt to search Groves® desk at the mill. In it she found a

pistol. Later that same week, she had a troubling interaction sh%‘héd with Groves. She returned to .

et ofﬁce one day for 2 meeting and there was message waiting for her indicating that Groves had
called for her. The message indicated, “It's uegent.” It was dated July 18 at 8:50 am. She returned

Groves® call and belicves he was at home when he answered. - Brennan spoke with Groves, who

“asked [her] what the police were saying, what was happening at work with everything and were they

talking ahout him. And finally I got to the question that was most on my mind and tﬁcn said ‘Loyd
where were you on Monday at lunch?’ Thete was no reSpohse initially, but ﬁnélly he s&ﬁd, Idon’t
remember.” Brennan was so dislﬁtbed by this conversation that she made conternporaneous notcé of
it. “Toward the end of the conversation,” she testified, “he again asked me to make sure 1
remembered talldng to him Monday aftemqon and that he was, in fact, here atthe mill.”. Groves said

that he was contacting other people he had spoken with that day to make sure, they too, remembered,

10
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Brennan asked him again whese he had been at lunch on Monday, and Groves repeated that he could
not remember. Brennan took contemporaneous notes of theix conversation because “I was shocked
" that he couldn’t temember. It bothered me because quite frankly, 1 thought that was highly unusual
that he couldn’t remember sémething like that from just a couple of days earlier. It was not like hiva.
He was a pretty matter of fact guy, pretty routine, So-I was upset. And I have a cororunication
background, So I just kind of tried to document the convc;:sation.” Brennan testified further with
respect to her conversation with Groves that ;‘Loyd’s hesitation bothered me. His failure to respond
immediately to my question about where he was at funch time on Monday, in my mind, I felt he was
irj(ing potto lie and he didn't want to tell me where he was and that was the _rea;son for his hesitation.
In my mind, that was an indictment... when he did not answer me.” Brennan felt that Groves had
called her “looking for an alibi.”
With respect to alibis, the evidence presented Establishes that then-Coramand Sexgeant Major
" Heckel was participating in exercises at Fost Drum, New York, with his unit at the time of Kathy’s .
disappcarance. | o
Ronald Chubb testified before the Grand Jury. Colonel Chubb, Urﬁfed States Army Reserve,
Retired, served with Jolin Heckel. In 1991, Colonel Chubb was the e}vcecutive oiifiﬁer of the 728™
Maintenance Battalion and John Heckel was the Command Sergeant Major. Colonel Chubb was the
" second highest xanldng officer in the battalion and John Heckel was- the highest ranking no‘n-
cornmissioned officer. They shared a tent while on exercises and Colonel Chubb bad the oppbmmﬁy
to get to know John Heclel vyel.l.- Colonel Chubb confirmed that John Heckel was on ﬁcld' training
at the time of Kathy’s disappearance. Colonel Chubb testified John Feckel wlas “the best non-
coromissioned officer 1 have ever had served with me, either on active duty or in the PA Guard or .

United States Army Rescrves.” Colonel Chubb conﬁnﬁed that attainfog the rank of command

! 11
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sergeant major is very difficult and itself a mark of considexablé aéhievament. Caolonel Chubb
testified that PSP called him during theix iniﬁalvinvcstiga'ti onto ask if it would have been possible for
.J ohn Heckel to leave Fort Drum and get to Lock Haven and retun without Eolonel Cl‘mbb noticing.
The Colonel stated, both at the time and again before the Grand Jury, that it was not. Indeed,
‘Colonel Chubb tesﬁﬁed that “by a privately owned vehicle, [irip from Lock Haven to Fort Drum) |
would have been seven and one half to an eight hour tip one way.” Colonel Chubb spéciﬁcaily
'récalle_d that John Heckel was present at Fort Dum to receive tlie news that Kathy had disappeared. .
Colonel Chubb emphasized that it would oot have been possible for the battalion commaender, the
 exeoutive officer, or the command setgeant major to be absent from such a field exercise for any
period of time without attracting attention, |

John Hecke} also teatified. "I'}le Grand Jury credits Sergeant Major Heckel’s testimony, which
conc‘lu‘sively excludes him as & sﬁspact‘i'n his wife’s disappeatance. -

John Heckel met Kathy while on leave from a combat tour in Vietnam in 1972, They married
in 1973, and had two childrf;n. He described the marriage as happy. At thé time of Kathy's
disapﬁearance,’as Colone] Chubb confirmed, John Heckel was on a field exercise at Fort Drum. The
battalion undertook two-week annuel training, which was occurring at that time. As command
sergeant major, {ohn Heeke) bad 'responsibility to observe and to assist the entire battalion. He
ﬁﬂled that, on the day Kathy diséppeared, someone informed him he had a telephone eall. He went

; to “S1” office and his mother, Batt} Orson Heckel, informed him that Kathy was missing, Jobn
spoke to the Dolans and told them that they should contact the police. '

Throughout his testimony, John Heckel mani.fc.stecl sincere grief an;l emotion. He recalled
that, when he was finished talking to bis mother, he walked out of the headquarters building and the

battalion commander followed him out. “I walked out in the middle of the parade field and just lnelt

12
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down and cried.” When he regained his composure, the battalion commander told him 10 “go back
to [his] rcom and get [his clothes] and.stuﬁ' paclceci and that h‘? wou{d be sent home on emergency
leave.” John Heckel contacted the military _policé. and gave thém the license numiaex and vehicle
description of Kathy’s car thinking perhaps that Kathy might be on her way to Fort Drum:

John Heckel testified that it was very unusual for Kathy to leave without letting sdrﬁcone
know where she .was going and that she would “never leave the two kids. alone at night.” Kaﬁly was
~ very involved with both children, helped with sta?ting youth soccer in their comrmunity and that “she
was just fantastic” and “a great mother.” He suspected that Kathy might be involved in an
éxtramﬁrital affair but was not able to confirm it and did not openly confront Kathy about jt. Thers
were no financial issues in the Heckel family at thé time of Kathy’s disappearance, Kathy had a life
 insurance policy through her en;xployer of which J c;hn was unaware until sometime later, Ultimately,
seven years later, after Kathy was legally declared deceased, John received payment of $40,00G as

the proceeds from that policy.

1991 INVESTIGATION AND SEARCH FOR KATHERINE HECKEL

Numerous law enforcement officers involved with the 1991 invesﬁgaﬁbn into Kathy’s
disappearance testiﬁe;:l before the Grand Jury. It is the evidence they collec;teii .('alcan: together with
the testimony of ofhex fact witnesses that establishes probable cause to believe Loyd Groves killed
- Katherine Heckel. | | |
| " Early attention focused on Groves as a suspect becange of his romantic relationship with
‘Kathy. Investigators identified man}; fact witnes;ses who could substantiate the existence of that
relationship. Charles Harter was a neighbor of Kathy in 1991. He saw Groves more than once at

Kathy’s house, He saw them together “[u]sually over the noon hour. It would be twelve o’clock.”

13
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He was aware that John Heckel was not home at that time. Groves and Kathy would amrive in
separate' cars and Groves would enter Kathy’s house. Groves rypically' stayed around forty-five
minutes, He remembered on one occasion ;.sceing Kathy and Groves in an upatairs bedroom window
of Kathy’s home. Harter repo.rte‘d his observations to police.

Investigators identified another fact witnéés who observed Kathy and Groves meeting in a
parking lot behind an area Kmart. On more than one occasion; he saw Kathy entering the van owned
and driven by Groves. It caught his attention because she did not enter the van throngh the front seat
passenger door but rather in the back.

Other witnesses testified to similar observations that establish the relationship to the
satisfaction of the Grand Jury,

Paul Mendofik, a former Marine, was employed by the Pennsylvania State Police in 1991 and

stationed at Troop F in Lock Haven. He was a Corporal at the time and worked as a crime unit
supemsor Having jdentified Groves as a sugpect s a rr:sult of his relationship with Kathy, then- .

Cosporal Mendofik pirticipated in a non-custodial intexview W1th Groves two days after Kathy!s-

disappearance, that is, on July 17, 1991. Corporal Mendofik recalled, “We asked [Groves) to come
to the State Police barracks at Lock Haven... In doing so, his demeanor at first when we asked him
was cooperative and saying, yes, he’ll do this. His tone.and hig tanner of voice and matmc;isms
were all kind of neuntral, extre:m_ely, a8 you might describe, stoic, as if unemotional in some patts.”

“Zero affect, yes, would appro'priately describe it.” When police informed Groves that he was not

- under arest, as js usual practice as part of a non-custodial interview, Groves’ demeanor -

“dramatically éhanged..” “Suddenly, [Groves] heard that (he was not under arrest], it was almost
shocking to him in a way that ] was just waiting for him to say something else but it didn’t happen.”

When asked, Groves said that he could not remember where he had been for the lunch just two days

14

lb/ 3¥

?ﬁr




L YWLs zns £0LD 0 LA D4 {14 WD LHD FA AT FURNEY GRNERAL . B s\ - Y 1.

earlier. This “really surprised us in a large way because people he had already been speaking with

told us about the proximities which they [Kathy and Groves] .had both departed the location at

International and also that Ms. Groves had a routine about himsalﬂ either he wayg generally eating

Tunch at bis desk, or, because he had a compulsion as a runner, he; i_n fact, would spend that time
. going out for a run. And it really struck us as odd.”

Investigators asked Groves if he vlmuld consent to a search of his van and he initially
declined. They informed Groves they would hkely speak to his wife about his whereabouts during
the time in qucsuon and Groves replied, “she won’t remember anything eitber.” Groves provided no

_ account at all for his inability to remember where he had been just that short tirae ago.

énxporal Mendofik interviewed Alicia Fleckel, Kathy’s daughter, on July 17 as well. Alicia
told them that she had spoken to her mother earlier in th;a day and needed some money for a .s_porr.ing
event. Alicia told the Corporal her mother said, “I'll take care of some things when I get home.” In
fact, Kathy had told the family she was going to make pork chops that night for dinner.. Cor_poral
Mendofik testified “Nothing that I had ever read ina report o any intsrviews 1 p‘crsonally conducted |
relating to her being as a missing person gave us any indicatipn that she was not going to be home
that pight.” When tnvestigators asked Groves if be had a romantic or sexual relaﬁohship' with Kathy,
he denied it. Coipo:al Mendofik and another investigator received consent from J olhn Heckel to'
collect items from the Ford Bronco that J ohxi Heckel owned and Katby drove. The inventory of
itt::ms taken will be given later in this presentment but, for present purposes, it suffices to say t_hat
officers collccfcd blankéts, tissues, and other materials from the ¢ar Kathy drove that indicated
sexual acti_vity. | o

Having knowledge of Groves® relationship with Kathy, inve.stiga‘c'olrs asked Groves if he

‘would consent to supply a salvia sample or other biological sample for comparison with other

15
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physical evidence obtained. He refused. Investigators then applied for, and obtained, a warrant to
secure those samples. Samples were also voluntarily given by Dennis Taylor and John Heckel.

Dennis Joknson was a career state police officer serving in Lock Haven. Johnson was present

at the barracks when Groves was brought in to be interviewed on July 17, Johnson witnessed Groves

waive his Miranda rights and made the following observations of Groves: “To be honest with you

it’s like something you would see in a novie, this man is the coldest individual that I had ever seen

inny life. 1was not part of the questioning, but I heard the questions which almost everything {sic]’

wag a no, he wasn’t going to answer anyway. To be honest wrrh you, 1 just flew off the bat for a
second because I happen to know Kathy Heckel’s family, her mothert and dad. Iused vulparity, and
just said basically, what the f did y‘ou do to this girl’s body? And it became like a staring contest. 1
wasn’t from here to that computer [indicating] to him. Tt was ] stared at him and he sta.réd at me.
This was probably a two r;ninutrs; period of time and, sorry to say, he won. 1 finally gave up and
turned my head. He has no emotions whatsoever, nothing.” Johnson also participated in the July 17,
- 1991, search of Kathy’s residence anr.l'l the Ford Bronco. Johnson and Corporal Mendofik collected 2
quiltor bédsprcad and some soiled tissues from the Bronco. From Kathy’s house, investigators took

sheets and a bedspread as well as a curling jron. Thess items were placed in property bags and

appropriately preserved. Investigators observed nothing at the hounse suggesting that Kathy was

prepared to leave for any length of time.

Johnson also participated'in exaﬁimg Kathy’s 1990 Ford Festiva, her primary vehicle,
which was found on July 18, 1991, in the parking Jot of the Lock Haven Hospital. The car was
found in the parking lot but no keys were found. The car, which had a five speed transmission, was

left in third gear with the emergency brake applied.

16
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~ Johnson was present for a search of the hospitel parking lot by a team of volunteers with a

scent-tracking dog. The dog was used in two locations: fist, where Groves® van and Kathy’s Festiva

were being housed at the PSP barracks; second, at the now vacant parlcihg ot of the Lock Haven
Hospital where Kathy’s car was found. When the ddg was given Kathy's scent and introduced to

Groves’ van, it alerted both in the front passenger seat and in the rear passenger compartment. When

given Kathy’s scent, the dog did not alert to the interjor ofKathy's car. When piven Groves’ écent, _

_ from items found during the search of the vaﬁ, the dog alerted to Kathy’s car, Investigators took the
dog to the hospital parking lot and nsed the same items to pfovidé the dog with the scent of Groves
and Kathy. When given vacg’ scent, the dog .walif.ed directly to the parking spot where Katby’s
car had been found. That is, in a completoly empty commercial parking lot, the dog alerted to the
precise spot where Kathy’s car had been found. |

From the area where the rear of the car would hgvc been, the dog continued to follow the
scent onto an adjacent street, whero it conﬁnucd Jeft and ﬁwn down “twc.*i: driveways. T. here; arc two
bouses go in where it says location up there [indicatiﬁg diagram] énd stopped at the middle of the
road up there.,” The dog ﬁas notled to that'parking spot and an investigator did not tell the handlers
in which spot the car-had been found. Johnson remarked, “This was like ﬁnbelievable to me. I
hadn’t seen that before.” |

Johnson participated in the seizure and processing of Groves® van and oversaw its transfer to
PSP in Harrisburg for furthers examination.

There were exhaustive efforts made to find Kathy or her hody. Johnson served as liaison
officer to “coordinate everybody” because of his familiarity with the Locic Haven area. Numerous

dog teams searched an area of what Johnson described as at least ten miles. He participated in the

17
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search of Groves’ property. While officers searched the property, including a bam and some out
buildings, other officers searched the residence. Johnson descﬁbcd the scene inside Groves® home
during the search: “Ijust observed Loyd.Groves sitting in that prone position and just staring. He
had four children who were sitting thero and 1 believe I made mention that I had never seen anything
like jt. If a bunch of policemen came into my house, my kids would be looking around and what's
going on? Those children were so afraid of him that thcyjugt sat—I probably was in there a half an
hour—and they never looked up or anything and they just kept their head down, ﬁké this [indicating].
“There was never any ml@:g, not a word, nothing, between the kids and nothing betw;v_ecn the father
and the kids. It was just like he has total control.”

Johnson was present for discovery of the note left by Groves for his wife, which provided
iﬁstructions for her in the event he was arrested. Johnson Substanﬁated Mark Newman’s account of a
call be received from Groves. chﬁnau was a co-worker of Groves’ and _‘tdlﬁ investigafors Groves
called to implote him to find a way to for Groves to get back on the mill grounds. Additionally,
Johnson's testimony substantiated Newman's account that Groves offered to, avd in fact did, change
‘ his appéarance in hopes of persuading Newman to help him get back-on the grounds of the mill and

to avoid being recognized by other employees once there. Johnson testified that Newman was

made sufficiently uncomfortable by Groves, who appeared at Newman’s residence to make this

request i person, that he pretended to take 2 work-related phone call to be rid-of Groves.
Another investigator who had goﬁe to speak to Mrs. Groves in the period after Kathy's

disappearance found her in the front yard “shaking that bad he thought she was going to fall down

because they saw Loyd walking through the field coming 1o the house.” Another investigator also

described Mirs. Groves as apparently on the verge of passing out from fear.

Richard Rogers testified before this Grand Jury. Rogers was a PSP trooper in Lock Haven
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who participated in the seizure of Groves’ van., Rogers was dirccted by his Corpora! to trave] to
International Paper’s parkm g lot to secure and process Groves van, He personally observed Groveés
consent in writing to a search of the van and acted as a witness on that documeqt.z‘ Rogers observed
thet Groves® demeanor during the seatch of the van was “[v]ety cool, calm [a calm person] I don’t
- think you could pérsonally rile him.” Seized dﬁ:ing the consensual search of Groves® van were two
duffle bags found between the two ﬁont seats, One weis red and black bag and coﬂtained a partial roll
of silver duct tape and a partial box of .25 caliber automatic ammunition, with fifteen loaded rounds
of .50 grain metal case bullets. The second duffle bag was blue and white inth “International Paper”
printed onthe outside, It contained a hunch bag, a pair qf red, white and blue sneakers markéd onthe
tongﬁe ‘MB625,’ and a leather case covtaiving a nine-inch blade hunﬁﬂg knife with bone handle and
a sifver butt. Also seized were trash bags from Kmart that cOlutain;ed soda cans and branches and was
located in the middle of the floor bétween the fro.nt seats. In addition, there wasa yellow air-cushion |
éeat at the rear of the van that had a reddish stain near onc of the corners that was smeared into the
~ material. Tire impressions also were taken.

Investigators observed that several sectioné of carpeting had been crudely cut out and
removed from the floor and passenger cabin watl of the van. A square picoe of carpet sample had
been placed over the area on the floor of the van from which the upholsfery haé beenremoved. Any
pad of ofler material that maﬁ have been under the carpeting also was removed. As a result, the
underlying plywood was expo's'ed.. Similarly, a sméllcr section of the ﬁphoistary wa$ remnoved from

the wall of the van and near an interjor light. This area had also been cut away clear to the plywood,

2 The Grand Jury notes that other witnesses testified that Groves initially refused to consent to a
search of his van, and when told that officers would seel a warrant to search the van, asked if he
would get the van back if he consented to the search. When officers replied that it was likely the van
would be released to bim following the search, only then did Groves consent.
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A substance that appeared to be blood wﬁs found aroﬁnd the areas of tbe:carpet that were ]:en;;ove&i.

As the days after the 1 uly 15 passed, and the possibility that Kathy had simply BODE aWEY
somewhere receded, an effort to locate lier begau. .I.nvesti‘gators testified to the massive efforts made
to comb the area aioﬁnd Lock Haven for Kathy's body. Troops of n'aen, teams of dogs, an& aireraft
searched the area in vain. Every practicable effort was made to find Kathy. For years following her
disappearance, investigators monitored Kathy’s credit cards; sécial secutity n‘umber, and other
sources for any activity that might indicate she was alive. None was ever found, and seven yeais
later Kathy was declared lcgally dead. |

Groves gave different accounts of why it wag necessary to cut away and discard sections of
his van’s carpet immediately after Kathy went missing to different people at diffetent times,

Cotey Motter was an adolescent in Lock Haven at the time that Kathy disappeared. He was
good friends with Groves’ oldest son, Matthew. They socialized outside of school and frequently
mraveled to the area YMCA togetber. Motter testified that they went thete perhaps thrée times a
week. They would travel to the YMCA in Groves’ van, Motter traveled in the van often enough to
be familiat with its intetior. Motter told investigators that he had ridden in Gi‘oves’l van on July 12,
199 1, and observcdrnothing nousual about the upholstery or carpeting at that time. I-Ié againrode in
the van aﬁer'Kaﬂmy’s disappcaraﬁw, but before ils seizure by police, and noticed a brownish-reddish
stain on the carpet that apptalred to be consistent 'with blood. Groves® children told Motter that‘
Groves had explaim;.d the stain by saying he had killed a deer and put it in the passenger
compartment of his van, and the stajn they saw was deer 'blood.

On another occasion, when investigators attempted to interview Groves® wife, whose name is
also Katherine, Mrs, Groves told investigators that Loyd had explained the stain and the subsequent

removal of those areas of carpet sayihg that the kida had spilled tar or oil there.
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FORENSIC EVIDENCE AND CONTINUATION OF INVESTIGAT JON

No charges were filed in the period immediately following the initial investigation.
Throughout the 1990's, investigators gathered evidence while new technologies developed that
would aid the investigation. During this period, additional investigators joined the effort.

Trooper Richard Davey testified before this Grand Jury. Tpr. Davey is a career PSP Trooper
who served as a criminal investigator at the Lamar barracks and eventually came to be the principal
investigating officer in the early 2000's. Once assigned the case, Davey collected and reviewed all
of tiae available physical and documentaty evidence assembled By PSP and other Jaw enforcement
agencies in this matter. He reviewed the daily log that Grpves kept diligently during bis tire at _
International Peper, It was kepf meticulously until July 1, 1991, on which date it abruptly stoppé.d. '
Davey describad notes found by investigators frorq Groves to his wife. The first undated note sajd,
“Hi, I fove all of you, especially you, Kathy. 1 will do whatever necessary to-make your lives
‘ happiler. If 1 need counseling, Iwﬂl go. .,W ¢ have been together along time and we will be'to gother a '
lot lénger. You won’t have to deal with my depression all the time.” A second note also from
Groves to his wife and undated read, “Kathy, Thave to get away for a while. Don’t worty. Pl be
back tomorrow, probably Wednesday at the latest. 1love you. Tell the kids I love themn and I had to

go to work and won't be back nntif late. Love Loyd.”

Davey testified to another pair of notes found by investigators. One ap_péared to bs -

instructions from Groves to his wife as to how to maintain their vehicles and care and dispose of
other properiy as though he was going to be away for some time. A second note Jisted credit and
 MAC (money access card) information and other bank account information. Investigators concluded

that all of this was prepared for Groves’ wife in anti cipatiqn of his being arrested. Davey applied for
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and received a search warrant on. June 5, 2002, for Groves® blood to be tested against materials taken
from Kathy’s car. According to Davey, duxing the execution of the warrant, “Groves wouldn't jook
me in the eye at all. When he heard the station I was assigned to, I could literally see the blood drain
out of his face. He iumed white. One ofthe things I did do whenIservea sea:cf: warrant is | read to

the persof the seatch warrant and what it's for and what I intend to do. Ireviewed the search waxranit

‘with Mr. Groves and asked him if Hc had questions, and bis only response was no. Mr. Groves made

no comment at all fo me during the process. He never asked me a question, why was 1 after his

blood. Mr, Groves drove himself to the medical center. When he left his residence we followed

him, he was not chewing a picce of gum. However, wien we got to the medical center, M. Groves

was chéwing a pjece of gum in an exaggerated manner. Like when someone says you chew a piece
of 'gum like a cow, as though he was trying to relieve the stress of the whole thing. Itried to make

small talk with Mr. Groves by asking him how long it takes to drive to work and that kind of stuff.

He responded, yeah, it takes about an hour and a half. But he would not enter into any type of just

general conversation. M. Groves was very q’uiét and subdued at the medical center. Again, he
would not look at me, but he ﬁas cooperaﬁw;e in providing ablc;od sample. Upon drawing the blood
sample, we again; reviewed the search warrant with hirn and provided him with a copy of everything,
and asked him again if had any questions and he dida’t ask me:l'-Why did you take my bloed or
anythmg As he was prepating to leave, Mr. Groves turned around and asked me why Iwas drawing
his blood. I told him that I was going to draw blood and compate it to cither eliminate him as a
suspect in. this case to see if it was his blood in the van. Whatever the case may be, to try to‘ﬁn'ther
tﬁe cvidence or continue the investigation. At tl)zit point, he never said another word. Heé turned
axm:;nd and literally ran down the 5.&11 to get away from. me.”

Davey received items of physical evidence in addition to the DNA sample collected from
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. Groves to be tested by the PSP crime laboratory in Harrisburg. Those items were as follows: one
used tissue found in the Ford Bronco; three used tissucs also found in the Bronco; a curl‘ing iron
containing samples of human hair; 2 quilted bedspread; a set of sheets and pillow cases; 2 blood
sample or what could have been- a blood sample from Groves’ vehicle; catpet sample with what
" might have been blood; a carpet sample from the area from which carpet was removed from Groves’
van; and Grovés’ blood. |
With fespect 1o the hair samples found on the curling iron, the heat of the iron destroyed the
useful DNA and no information could be secovered from those samples. Davey deseribed the

following testing process performed on the materials recovered from Heckel’s vehicle.

With respect to the carpet blood sample from Groves’ van, laboratory analyéis excluded John

Heckel, Dennis Taylor, and'Loyd Groves as the source of that sample.
With respect to what proved to be seminzﬂ staing on items rei:o'wred from Heckel’s vehicle,

| ldboratory analysis confirmed Taylor as the probable source of what analysts describe as the “major

coroponent” of those samples to a statistical probability of 1 ﬁ}d‘ IszL ’;rilliu‘n‘éf thé Caucasian
~ population. Davey explained the results as follows: “Mr. Ta&le; said he had sex with Kathy Heckel.
He had sex wi'th_ her and the blood sample showed thathie bad sex with her, then we know that’s her
blood sample and her DNA and the DNA matched the DNA. from the carpét [taken from Groves’
van).” Laboratory testing showed, as a result of comparison with samples taken from Kathy's.
parents, a 99.9999% probability that the blood found in the vau belonged to one of their offspring.
Additional testing excluded any of the Dolans’ otﬁc: children as the source of the bloéd in the van.
In other words, the blopd found in the area avound where Loyd Groves cut and discarded sections of

carpet from his van belonged to Kathy to a mathematical certainty,

Davey had a conversation with Mark Newman regarding the latter’s observations of Groves

23

LD oYy




@1/28/2815 11:54 7177857246 PA ATTORNEY GENERAL : PAGE 26/3@

D L

both‘g}?réthe day of Kathy's disappearance and during the period shortly thereafter. Newman was an
acequaintance and co-worker of Groves. He recalled encountering Groves near a chemical Ipcker in
the plant on the afternoon of Kathy’s disappearance. He described Groves’ demesnot -as unnsual as
“Mr. Groves seemed to be in big hurry and did not stop to talk to [Newman orl another colleague].”
Newman was aware that Groves had been suspended from work as a result of the criminal
investigation and that the suspension had sbméihing to do with the gun being discovered in Groves’
desk. Three or four days after Groves’ suspension, Groves called Newgan at his home. Newman
recounted that Groves asked Newman to hire him so that Groves could return to the plant grounds.
Groves would not say why he wanted to come back and Mr. Newnaan did hot ask.

Davey interviewed and was present for the subsequent testimony of Groves® wife Katherine
Groves in May 2004 before 2 Grand Jury sitting in Pittsburgh. Mrs. Groves testified that she and
Groves were married iﬁ July.1973. Mis. Groves worked part-time at the Jersey Shore librﬁry. Mis.
Groves told Davey she never drove Groves® van and was only @n the van & handful of times during
the whole time that they owned it. -She never suspected Groves of having an extra-marital affair,
She recalled that, on July 15, 1991, Groves went o work in the morning as usual and returned home
about 5;.30 in the afternoon. It was their }l.vedding snniversary, aod they wént out to dinner at a
ss::afobd restaurant in Williamsport. She bad heatd that Katherine Heckel was missing but did not
remember if Groves had fold he;: or she read it in the new:;papsr. On July 18, 1991, PSP came to her
home and seized Loyd’s van. Thay told her the reason they were taking the van was because blood
had been found inside of it and sections of the carpcting had been removed. They also informed
Mrs. Groves. ‘that they believed that Groves had been having an affair with Kathy and that he was a
suspeét in her disappearance. After the police deparied, Groves told Mrs, Groves that he had taken

 the carpet sections out because “the kids had spilled tar or oil or something on it.”” He also denied
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‘ that he had an affair with Kathy and they did not discogs the matter any further.

© Mhs. Groves was upaware that any sgctions of carpeting had been removed from the van. It
was \}ery unusual that that had happened. To her knowledge, Kathy had never beencin Groves® van.
When informed ofthe results of the DNA analysis which positively identified the blood in the van as
belonging to Kathy, she séid she knew nothing about it and only knew what Groves had told her
régarding the tar or oil. ) A |

When confronted with the facts which established the extramarital affair between Groves and
Kathy, Mrs. Groves simply related that she was unaware of that information. Davey asked her if she
would discuss what transpired in the Grand Jury with Groves when she returned home. She replied
that she would likely have a hrief discussion, prepate supper, and read a book. 'Mré. Groves told
Davey she and Groves had only two or three conversations about Kathfs disapﬁeatance during the
whole course of their marriage. She said that “there are'a few to;iic‘s they don’t discuss” in their
marriage énd July 15, 1991, was one of those topics. She claimed not to know why the ammunition
was in Groves’ van and storing it ‘there was not a habit of his of which she was ;waxe. She-also did
no-t know'why a.25 caliber hand_gun w;ras found in Groves’ desk or why there was ammunition in its
magaiinc if he intendg‘.d to sell it as he told investigators,

With respect to the two notes discovered by Davey that were appateﬁtly written to Mrs.
Groves, she did not remeraber recejving the first one régarding the proposed improvement in their
martiage. The second,- which ex;ﬁ]ained he peeded to go away ft:ajxr a while, preceded his
disappearance from the horde for three or four days following VHec.kel’s disappearance, She never
asked h1m where he went or who if anyone ke went with, ami he has ﬁever told her where he went
during thet time period. She could not rcball the exact dates he wﬁs gona, but she tho;lght ghhg lfﬁin

a Friday and returned on & Monday. Mtzs. Groves told Daizey that the reason she had received the list
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of diréétions regarding caring for pmpe];‘ty and equipment was that “he expeéted to go tojall.” There
were two or three times in their marriage when she had beeﬁ afraid of Groves. When he got angry,
he started tﬁrowing things aﬁd she wondered what he wés capable of doing..
Dave;y asked Mrs, G*ro%ms when she had first learned of the affait between her husband and
Kat1l1y. ‘She replied it was when the police disclosed it to ber. Davey asked her what she would have
done if she found out about it on her own. She replied 1:ha't she wouldn’t have done anything and that
she was not “big on confrontation.”
| On May 24, 2004; Davey attempted to interview Loyd Groves. His son answered the doot
and Loy.d came to the front door but would pot exit the home, He placed his hand on the door handie
of the screen doox. Davey testified that “it appeared to e that he was holding the door shut so ]
coulé;n’t ‘open the sereen door. If you remember Star Trek and put the shields up, %hat was the

impression I got, that he was Lolding the screen door shut as  shield to keep me out and away from
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him.” Davey told Groves who he was and what he wag investigating, and asked whether Groves -

would accompany him to the Beaver Barough Police Department for an interview. Groves replied,
“ think not.”

Davey testified fhat, in his experience as a Jaw enforcement officer, the existence of a note

dixecting Mrs. Groves to care for fheix property and his remark to her that that note was prepared in -

anticipaﬁon of his going to pﬁson, is strong ciretmstautial evidence of the existence of a crime. In
fact, he was sufficiently persuaded that he pushed for the DNA. azllalysis that revealed 5nd confirmed

“the blood iﬁ the vanio barKathy’ s. Additionally, Davey exposed at least one lie told by Groves in as
much as the matér'ial found in the van could not have been tar or oil as he described it to Mrs. Groves
or animal blood as be described it to his children.

_Troopex Curtis Confer of PSP is assigned as a criminal investigator at the Lamar barracks in
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| Clinton County. Trooper Confer was assigned this investigation as a “cold case” in June 2013. He
reviewed the materials provided to him and noticed that some contact witl the FBI had takeﬁ place
in 2003. He learncci that Trooper Michael Hutson was the liaison between PSP and the FBI from
* that rcg?on and contacted Hutson, |
Trooper Confer described to the Grand Jury background and biogrqplﬁca] information leading
up to the disappearance of Katberine Hecke! on July 15, 1991. Trooper Confer testified that all the
individuals he interviewed who were acqﬁainted with Groves described Groves uniformly as
intelligent and-attentivc to dctail. Groves® wife was 41 at the time of Katby's disappearance. She
and Groves are still matriéd and reside in Western Pe:;’nsylvania. They have four children.

Trooper Confer identified and interviewed those witnesses whose tesﬁmony estabiishes the

| relationship between Kathy and Groves.

Trooper Confer identified Catol Nihatt, who testified that q]ne ovwned an areel pool supply
business in Lock Haven in 1991. According to Nihart, Groves contacted her shortly before Kathy
disappeared, askiﬁg to purchase a 15fx15’ section of pool liner. Groves diti not have a pool on his
property, and other witnesses fostiffed the only areatliat could be described as a water feature or ﬁmt
might require the installation of a pool liner did not contain one. In fact, investigators weré able to
directly ascertain that no pool liner had been replaced or installed on Groves’ .lprope_nrly during the
period he liqu in Lock Haven. The subsequent property owner also testified to that fact._

Special Agent Moore testiﬁn;:d that investigators learned that Groves contacted a friend named
Michael Lutz in the period following Kathy’s disappearanc'e and asked Lutz if he would take care of
Mis. Gfove_s ‘a‘nd the Groves children if Groves “got arrested.” The conversation 5o jarted Lutz, that

he identified hiroself to law enforcement to let them kinow he had received that cail.

27




__________ ——— ™ PRGN S I EWIAVE THE R VTAL AV | Y , rAaL 3w/ Sy

111, CONCLUSION
The instant invcstigatibn s the culmination of previous investigative sfforts spanning almost

twenty-five ysars. 1t has taken that long for the necessary confluence of resources and investigative

gt

and forensic techniques to form and flow into the yeaslong ‘preacntation made o the Grand Jury, Np
single piece of evidence is disposit'iva in this matter. But, just as the necessary components finally
assembled. to gather the evidence in this case, so too the evidence itself regolves into a clear picture.
The totality of direct and circumstantial evidence aﬁd expert and lay téstimony submitted leads us to
conclude that a prima facie case exists against Loyd Groves for the murder of Katherine Heckel.‘
The Grand Jury considered and rejected any argument that Groves® success in disposing of
Kathy’s body should be an impediment to his proseoution or allow him to escape justice any longer.l
The Grand Jury concludes that Loyd Groves murdered Kathy on or about July 15, 1991, We
coﬁclude that he disposéd of ber body and clumsily attempted to conceal and d;:s'tmy other evidence
of his crime. In short, Kathy was alive and well until she lef} o meet Groves for Junch, an
appointment from which she never refumed, Within days, her blood was found in Groves® van
‘ around the area where he inéxplipably and hastily removed and destroyed the upholstery in his van.
Groves névcr expressed dismay or concern that his girlfriend was missing, but rather immediately set
about recruiting friends and co-workers to help him manufacinre an alibi, He could not ar:.oount. for
his whercabouts during the period when Kathy disappeated or explain his sudden and total memory
loss. Flis behévior in the period leading to and following Kathy’s djsappeamnce‘ sl‘:\ows a
_ consciousness of guilt, Indeed, we conclude that he believed in 1991 that he had been caught and

" would be atrested, and we recommend. that an arrest take place in the near future.
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